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ستندت هذه الدراسة إلى تصور أساسي حول تعزيز برنامج التحرر المالي في كفاءة ا

، وكذلك ( D.E.Aالمصارف اليمنية ، بالاعتماد على تقنية تحليل مغلف البيانات )

تقصي فيما إذا عزز برنامج التحرر المالي، قفزة هيكلية في كفاءة المصارف وذلك من 

باستخدام تحليل الانحدار، وبالتالي فإنه يمكن تطوير النظام الثانية  خلال المرحلة

المالي والمصرفي لقياس جميع فئات الكفاءة، ليتوافق مع الطبيعة الخاصة بالمؤسسات 

قمنا  المالية والمصرفية. ولإمكانية تطبيق النظام المالي والمصرفي المتطور الحديث.

 بفحص الفرضية الرئيسة التالية: 

تم تجزئة  .تحرر المالي أثراً إيجابيا على كفاءة القطاع المصرفيأن لسياسة ال

الفرضية الرئيسة إلى عناصرها الأولية، والتي صيغت في شكل فرضيات فرعية تمثل 

العناصر المستقلة في عناصر الدراسة التطبيقي، وهي كما يلي: لا يوجد أثر ذو دلالة 

 إحصائية لاحتوى الأبعاد التالية: 

عية الأصل، حجم المصرف، قوة السوق، درجات الرسملة، بالإضافة إلى الربحية، نو

عنصر التحرر المالي)والتي تمثل المتغيرات المستقلة( على كفاءة المصارف)والتي تمثل 

المتغير التابع من جهة أخرى(. وتوصل هذا البحث إلى وجود أثر إيجابي لسياسة 

النتيجة أوصت  هعام. وعلى ضوء هذ المصرفي بشكلالتحرر المالي على كفاءة القطاع 

الدراسة بضرورة الاستمرار والتوسع والتنظيم في عملية التحرر المالي، مع توخي 

الحيطة والحذر الشديدين أثناء تنفيذ هذه السياسة، والاستمرار بإجراء الدراسات 

 والابحاث للخروج بنتائج علمية د قيقة، فيما يخص فاعليته وكفاءته.

 رقابة –اليمنية  البنوك التجارية –الكفاءة –ولمة المالية تاحية: العالكلمات المف
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للبنوك التجارية الإنتاجية على الكفاءة وأثرها العولمة المالية 

 البنوكاليمنية في ظل رقابة بنك 

 غلابعبدالله نعمان  د.

 أستاذ الإدارة المالية المساعد في الجامعة الوطنية
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Financial Globalization and Its Impact on the Productive Efficiency 

of Yemeni Commercial Banks under the Supervision of the Central 

Bank 

Abstract 

This study is based on a fundamental conceptual framework concerning 

the enhancement of the financial liberalization program and its impact on 

the efficiency of Yemeni banks. The study employs Data Envelopment 

Analysis (DEA) to measure banking efficiency and further investigates 

whether the financial liberalization program has contributed to a structural 

shift in banking efficiency through a second-stage regression analysis. 

Accordingly, the financial and banking system can be developed to 

measure various categories of efficiency in a manner consistent with the 

specific nature of financial and banking institutions.  

The study examines the following primary hypothesis: Financial 

liberalization policy has a positive effect on the efficiency of the banking 

sector. This hypothesis was decomposed into sub-hypotheses representing 

the independent variables: profitability, asset quality, bank size, market 

power, capitalization ratios, and financial liberalization, to measure their 

impact on bank efficiency (the dependent variable). 

The findings reveal a positive impact of financial liberalization policy on 

the overall efficiency of the banking sector. In light of these results, the 

study recommends the continuation and expansion of financial 

liberalization, while exercising extreme caution during implementation. It 

also emphasizes the importance of ongoing research to reach precise 

scientific conclusions regarding the effectiveness of this policy. 

Keywords: Financial Globalization, Efficiency, Yemeni Commercial 

Banks, Supervision, Central Bank. 

 

 


